
ORDENACIÓ DEL TERRITORI I HABITATGE

1069-000002-000623/2023
CONSELL MEDI AMBIENT 2023

ACTA DE  LA 1ª  REUNIÓ  DEL  CONSELL  MUNICIPAL DE  MEDI  AMBIENT  DE
SITGES (23/02/2023)

Hora inici: 17:30 hores.
Hora finalització: 20:30 hores.
Lloc: Masia Can Milà.
Ordre del dia:

1. Balanç  dels  4  anys  de  mandat  de  les  regidories  d’Espais  Naturals  i
Sostenibilitat. 

2. Presentació del projecte de restauració de PROMSA. 
3. Projecte de Vallcarca. 
4. Estudi d’insectes del municipi de Sitges. 
5. Previsió d’actuacions mediambientals per al 2023. 
6. Pla d’Acció per l’Energia Sostenible i el Clima (PAESC) de Sitges. 
7. Nova Ordenança de soroll.

Assistents:

Representació política:

 Eduard Terrado.
 José Maria Martínez.
 Jaume Monasterio.
 Guillem Escolà.
 Maria Lores.
 Carme Gasulla.
 Silvia Pérez.
 S’excusa Xavier Roig per indisposició.

Representació entitats:

 Jesús Coines. Biodiversitat Sitges.
 Ricard Vila. Biodiversitat Sitges.
 Andreu Bosch (APMA).
 Flora Portas (APMA).
 Sara Gascón (APMA).

Convidats:

 Carles Ventura. PROMSA.
 Pilar López. PROMSA.
 Diego Fernández. Entomòleg.

Altres membres del Consell:

 Samay Ball.

Representació directiva i tècnica de l’administració municipal:

 Mercè López-Feliu.
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 Carles Cortés.
 Fermín Sánchez.
 Xavier Garcia-Marquès.
 S’excusa Imma Robert per vacances.

Desenvolupament de la sessió:

El Sr. Terrado obre la reunió informant que el Sr. Roig, regidor de Sostenibilitat, i la
Sra. Robert, Tècnica de Sostenibilitat, no poden assistir i els punts referents a aquesta
regidoria no es debatran.

Informa  que  s’altera  l’ordre  dels  punts  a  tractar  atès  que  les  associacions
ambientalistes han demanat poder exposar les seves qüestions d’inici per no haver
d’esperar al final al torn de precs i preguntes.

Comença el  Sr.  Coines de Biodiversitat  Sitges  exposant  els  punts  que consideren
d’interès:

1. Infraestructura verda: demanen implantar criteris de jardineria d’acord amb la
situació d’emergència climàtica i projectar un pla director del verd urbà.

2. Gossos a les platges: presenten queixa per l’abundància de gossos deslligats a
les  platges,  que  la  platja  del  Cellerot  deixi  de  ser  platja  per  a  gossos  per
resultar inadequada i afectar les aus de la desembocadura de la riera de Ribes,
i adverteix que presentaran informe al respecte de l’exposat.

3. Bosc de Can Bruguera: demanen incloure aquesta zona verda al Pla Especial
de  Protecció  del  Patrimoni  Arquitectònic  i  Catàleg  (PEPPAC).  Presentaran
informe al respecte.

4. Els recursos i pressupostos d’Espais Naturals han d’augmentar.
5. Autòdrom Terramar: mostren preocupació per l’afectació que puguin tenir els

cavalls i el trencament del paisatge.
6. Projecte Vallcarca: mostren preocupació i  consideren es tracta d’un projecte

merament especulatiu que afectarà el Parc del Garraf.

El  senyor  Bosch  de  l’APMA ratifica  que  s’hi  subscriuen  als  temes  de  BdSitges
esmentats. Hi afegeixen:

1. Mobilitat:  consideren  que  cal  prioritzar  les  actuacions,  els  aparcaments
dissuasius, no asfaltar el terreny d’aparcaments i disposar d’arbrat, fent incís en
preservar l’arbrat del bosc de l’Espai Jove. Promocionar els carrils bici per al
desplaçament des de l’est on manquen.

2. Deixalleria:  consideren que a causa del  nivell  de  vida a Sitges,  els  residus
abocats presenten molts objectes recuperables.

3. Platges: volen informació de situació.
4. Fundació Miranda: demanen avançar en el projecte que consideren d’interès.

El Sr. Monasterio contesta que s’estan aplicant aparcaments dissuasius, que es vol
habilitar  un  espai  de  reutilitzar  a  la  nova  deixalleria  però  depèn  dels  diners  del
romanent  i  dels  treballs  previs  d’arqueologia  requerits  en  aquesta  zona.  Que  es
disposa d’un projecte per a més carrils bici a la zona de l’IES Vinyet i que la zona est
no  en  disposa  per  evitar  carrils  bici  segregats  per  manca  d’espai  i  evitar  l’espai
compartit amb vehicles.
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El Sr. Bosch replica que cal connexió entre municipis.

El  Sr.  Monasterio  contrarèplica  que els  carrils  bici  arriben al  límit  municipal  fins la
rotonda abans de Rocamar que ja pertany al municipi de Sant Pere de Ribes.

El Sr. Terrado informa que els pins del Rocar (zona Espai Jove) s’estan protegint amb
un Pla Especial per prohibir en bona part del parc la edificació on ara hi ha pinedes i es
prohibeix la tala dels pins. S’estan delimitant els usos per equipaments on no hi ha
pinedes.

El Sr. Escolà comenten que tenen present la problemàtica dels gossos a les platges.
Que només són permesos a les platges de Vallcarca i la meitat del Cellerot allunyada
de la riera com està definit al Pla d’Usos. I de Setmana Santa fins mitjans d’octubre els
gossos no poden estar a platges no autoritzades.

El Sr. Coines replica que hi són i deslligats.

El Sr. Escolà contrarèplica que s’ha fet molta cartellera però l’arranquen, pinten, etc.
Que depenen molt de la policia local. Aprofita per informar que hi haurà dues platges
sense tabac o lliures de fum que són Sant  Sebastià  i  fragata.  Actuarà la  policia  i
salvament de platges fent la primera feina educativa.

Presentació del projecte de restauració de PROMSA: 

El Sr. Ventura i la Sra. López presenten conjuntament la modificació del projecte de
restauració de la pedrera PROMSA. 

El  Sr.  Ventura  agraeix  la  oportunitat  de  poder  fer  aquesta  presentació  pública  al
Consell de Medi Ambient. Proposa establir sinèrgies amb BdSitges i APMA per mitigar
l’impacte. Presenta l’empresa Cimens Molins i PROMSA indicant que fa deu anys que
fan  valorització  de  residus  i  economia  circular  en  les  23  plantes  de  formigó  a
Catalunya.

Informen que el projecte presenta un mosaic de terrenys naturals on s’inclou una zona
per a la divulgació i viver d’espècies autòctones, uns espadats per a la nidificació del
còlit  negre  i  l’àliga  cuabarrada,  l’ús  de  tecnosòls  per  aconseguir  les  terres  dels
diferents terrenys i que s’estan recol·lectant llavors del Parc del Garraf per replantar a
l’àmbit.
La  Sra.  López  amplia  informant  de  la  col·laboració  amb l’associació  Trenca  en el
projecte  de  la  tortuga  mediterrània  i  ofereix  la  participació  a  les  entitats
conservacionistes en el projecte. Informa d’un projecte de custòdia amb el Parc del
Garraf i un conveni de col·laboració per interès en conèixer la flora invasora i generar
un pla d’acció.

El Sr. Bosch demana no es prorroguin els terminis de les explotacions perquè al Garraf
ja  li  toca  respirar.  És  conscient  de  què  és  una  decisió  de  país  que  depèn  de  la
Generalitat de Catalunya però es pot fabricar ciment a altres punts.

El  Sr.  Ventura  informa que  l’àrid  és  el  segon  producte  més  consumit  després  de
l’aigua.  Que  anar  només  a  40  km  de  Barcelona  encareix  l’àrid  i  incrementa  les
emissions  d’efecte  hivernacle.  Que  cal  reflexionar  perquè  tenim  una  societat
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suficientment madura per establir  el  debat.  Que ells  són els  més interessats en la
solució.

La Sra. López demana a les entitats conservacionistes exigir treballar així a totes les
empreses.

La Sra. Ball pregunta cóm tracten el residus.

La Sra. López informa que no gestionen residus però es valoritzen per substituir el coc
dels forns emprant plàstics, pneumàtics fora d’ús, etc.

El Sr. Coines recorda que els estudis sobre còlit negre indiquen ser una au de zones
semi desèrtiques i això s’ha de considerar.

La Sra. López informa que sota els espadats no hi haurà vegetació.

La Sra. Gascón pregunta sobre les basses projectades, cóm es gestionaran en un
sistema càrstic.

La  Sra.  López  informa  de  la  impermeabilització  amb  argiles  i  que  seran  basses
periòdiques en funció de l’aigua.

El Sr.  Ventura afegeix que es disposa d’un estudi hídric indicant zones de retenció
temporal d’aigua.

La Sra. Gascón indica que l’erosió en un sistema càrstic és continua. Pregunta pels
tecnosòls i la seva profunditat.

El Sr. Ventura informa la capa de cobertura és de 0,5m de profunditat.

Estudi d’insectes del municipi de Sitges:

El Sr.  Fernández presenta el  seu estudi  sobre els  insectes de Sitges per donar  a
conèixer allò que es troba al territori municipal en relació a quatre grups d’insectes.
Comenta que els insectes són pel general oblidats i  resulten fonamentals en ser la
fauna  més  important  en  el  regne  animal.  A nivell  local  destaca  algunes  espècies
trobades de gran interès atès estar en risc d’extinció o, com en el cas d’una papallona,
només s’ha trobat aquí d’arreu Catalunya. Explica que el treball de camp, laboratori,
anàlisi de dades i treball científic ha donat com a resultat un total de 862 espècies de
només quatre grups en un any de treball.

El Sr. Vila expressa que això demostra la necessitat de conservar els prats periurbans
com el de Can Bruguera.

El Sr. Fernández ratifica aquest comentari dient que el prat no es pot perdre des el
punt de vista d’invertebrats. Recomana no segar l’herba ni desbrossar en excés. Mai a
maig quan està florit. També recomana la plantació d’espècies vegetals autòctones per
evitar la intrusió de flora invasora. En quant a insectes d’espècies invasores com la
vespa asiàtica comenta que aquestes espècies no es poden eradicar i caldrà acceptar-
les. En el cas de la vespa asiàtica recomana actuar sobre els seus nius primaris per
evitar-ne la dispersió.
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El Sr. Bosch expressa que seria interessant fer aquesta conferència en espai públic.

Projecte de Vallcarca:

El  Sr.  Terrado  explica  que  es  tracta  de  sòl  industrial  amb  activitat  pesant  on  en
l’actualitat gairebé no hi ha activitat. Els propietaris volen canviar els usos del terreny
conservant l’industrial i afegint us residencial. Al govern no ens convenç la vessant de
l’ús  residencial.  Volen  retornar  al  Parc  del  Garraf  30  ha  i  a  les  restants,  les  que
actualment estan ocupades per l’activitat,  fer altres usos industrials i  habitatges. El
govern vol fer una Modificació de planejament per millorar l’actual situació de l’àmbit
per retornar 34 ha al parc de Garraf com a sòl no urbanitzable i les 15 ha restants
implantar un tipus d’activitat menys contaminant que l’actual i mes neta i fer-ho amb un
procés participatiu previ on entrin totes les opinions.

La Sra. Gasulla critica haver calgut arribar al Consell de Medi Ambient per conèixer
aquest projecte. Vol saber si tot el govern pensa el mateix.

El Sr. Terrado contesta que és un compromís del govern.

Nova Ordenança de soroll:

El Sr. Sánchez explica la modificació de la Ordenança reguladora del soroll al municipi.
Indica que l’objectiu és reduir la utilització privada de pirotècnia atès els efectes que
provoca  en  persones  amb  alguna  alteració  cognitiva  i  els  animals  domèstics,
especialment gossos.

La Sra. López-Feliu afegeix que Salut Pública informa prèviament a les persones amb
mascota censada dels actes pirotècnics de festes locals oficials.

El Sr. Sánchez informa la seva entrada en vigor cap el mes d’abril d’enguany.

El Sr. Coines comenta l’excés de l’ús de pirotècnia a Sitges per qualsevol motiu amb
afectació a la fauna salvatge, com en el cas d’activitats al Club de Golf Terramar i el
castell de focs de Sant Joan a l’Hotel Sunwai al costat de la riera.

El Sr. Sánchez informa que ja no es podrà fer.

El Sr. Coines pregunta cóm es farà complir?

El  Sr.  Sánchez informa que  s’ha parlat  amb el  Golf,  que  es  faran  campanyes  de
sensibilització, que es valorarà quins recursos es destinen, que el control és difícil i el
primer serà informar.

Seguidament  el  Sr.  Terrado  informa  que  degut  a  la  indisposició  del  regidor  de
Sostenibilitat Sr. Roig, i la impossibilitat d’assistir per part de la tècnica de Sostenibilitat
Sra. Robert, el punt de l’ordre del dia Pla d’Acció per l’Energia Sostenible i el Clima
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(PAESC) de Sitges, no es portarà a terme, passant als dos punts restants reunits en
un de sol.

Balanç dels 4 anys de mandat de les regidories d’Espais Naturals i Sostenibilitat.
Previsió d’actuacions mediambientals per al 2023:

El Sr. Garcia-Marquès presenta resum de les accions mediambientals més rellevants
durant  els  darrers  quatre  anys  destacant  punts  com  la  instal·lació  i  posada  en
funcionament d’un analitzador de partícules PM10 i PM2,5 que serveix per monitorar la
qualitat  de l’aire al  nucli  de Garraf  afectat per les activitats extractives a cel obert.
També la naturalització de la Riera de Ribes a un estat que fomenta la seguretat dels
cabals davant possibles riuades i que ha incrementat la biodiversitat  en eliminar la
vegetació  invasiva  com  la  canya  americana  que  obstruïa  la  llera.  Informa  de  la
continuïtat  en la  regulació  del  soroll  a  la  zona acústica  de règim especial  ZARE i
l’estudi de soroll de les activitats al carrer 1er de Maig. També les accions anuals en
matèria de prevenció d’incendis forestals d’acord amb el Pla dissenyat per la Diputació
de Barcelona.  Seguidament informa del previst  per al  2023 informant del tràmit  de
licitació  per  al  manteniment  de  les  franges  contra  incendis  forestals  a  les
urbanitzacions i  la sol·licitud a la Diputació de Barcelona del recurs per obtenir  un
plànol global d’edificacions i nuclis habitats afectats al municipi de Sitges.

La Sra. Gasulla valora positivament la feina mediambiental realitzada i proposa repartir
els punts en més Consells de Medi Ambient per evitar l’extensa durada.

Sense més, a les 20:34 hores, el Sr. Terrado agraeix la participació dels assistents i es
dóna per finalitzada la reunió.

Sitges, a data de la signatura electrònica.

EDUARD TERRADO I PABLO
President del Consell de Medi Ambient
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